
   بیمه تکمیلی   
  معلمان 
   احیا شد
سخنگوی آموزش 
و پرورش از احیای 
بیمه تکمیلی معلمان 
با خدمات و پشتیبانی 
مناسب بهداشتی و 
درمانی خبر داد.

صادق ستاری فرد 
در توییتر با هشتگ 
»دولت صادق الوعد« 
نوشت: با پیگیری 
جدی وزیر، بیمه 
طلایی )تکمیلی( 
فرهنگیان با خدمات 
و پشتیبانی مناسب 
بهداشتی و درمانی 
پس از سال ها احیا 
شد. آیین نامه اجرایی 
قانون رتبه بندی 
معلمان نیز به زودی از 
سوی کمیسیون امور 
عمومی دولت تقدیم 
هیئت وزیران می شود.

محمود مصدق    رتبه بندی 
علمی دانشگاه ها و مؤسسات 
عـــالـــی آمـــوزشـــی و پــژوهــشــی 
ــادی دارد  ــ اهــمــیــت بــســیــار زیـ
به ویژه آنکه نقاط ضعف و قوت 
دانشگاه ها را شناسایی و مسیر 
توسعه و پیشرفت آن هــا را مشخص نموده و به 
دانشجویان و اعضای هیئت علمی ایــن مراکز 
ــار متناسب با  در انــتــخــاب محل تحصیل یــا ک

علایقشان کمک می کند. 
به همین دلیل در اسناد بالادستی و سیاست های 
کــلان علم و فــنــاوری نظام و در اهـــداف تشکیلات 
ــه عتف بــر ارزیـــابـــی و رتــبــه بــنــدی علمی  ــخــان وزارت
دانشگاه ها تأکید شده و حتی رهبر انقلاب در سال98 

خواستار رصد و پایش علمی دانشگاه ها شدند. 
بر ایــن اســاس طی دو سه دهــه اخیر دانشگاه ها 
و مؤسسات آموزشی و پژوهشی بارها بر اساس 
مــدل یا نظام رتبه بندی آی.اس.آی خــود را مورد 
ارزیابی قرار دادند و یا از سوی مؤسسات داخلی و 
خارجی مورد ارزیابی علمی قرار گرفتند. مدلی که 
در آن، تولید مقاله پژوهشی و انتشار در مجلات 
معتبر بین المللی به نسبت دیگر شاخص هایش 
وزن و امتیاز بالاتری دارد و شاید به همین دلیل 
ــورد استقبال مــراکــز عــالــی آمــوزشــی و  بیشتر مـ
پژوهشی ماست. ایــن در حالی اســت که به باور 
برخی از متخصصان خود آمریکا که وضع کننده
ISI است، به طور ناچیز از این نظام استفاده می کند 
و یا در بیانیه سانفرانسیسکو که به امضای هزاران 
دانشمند و پژوهشگر و حــدود 8۰۰ مجله علمی 
معتبر دنیا رسیده تأکید شده کشورها و دانشگاه ها 

مبنا را در ارزیابی ها، مجلات قرار ندهند.
با وجود این، پرسش این است که آیا تولید مقاله 
می تواند معیار محکمی برای رتبه بندی دانشگاه ها 

و جایگاه علمی ما در دنیا باشد و آیــا مدل های 
دقیق تری که در برگیرنده رسالت های اساسی نظام 

آموزشی ما باشد در دست اجرا داریم؟ 

معیارهای ارزیابی علمی دانشگاه ها  ◾
دکتر غلامحسین رحیمی، معاون سابق پژوهشی 
وزارت عــلــوم، در پاسخ بــه قــدس می گوید: بــرای 
ارزیابی علمی دانشگاه ها بایدسه عامل آموزش، 
پژوهش و فناوری به صورت نسبی و مقایسه ای 
برجسته تر باشند تا دانشگاهی نسبت به دانشگاه 

دیگر برتری پیدا کند. البته در ذیل هر کدام از این 
عوامل تــعــدادی شاخص داریـــم؛ مثلاً در عامل 
آموزش؛ شاخص هایی مثل تعداد دانشیار، تعداد 
استادان، مقاطع تحصیلی فعال، کیفیت آموزش 
استادان، اشتغال دانش آموختگان، تولید منابع 
آموزشی، کتاب های مرجع و گزارش های علمی و... 

باید لحاظ شوند. 
یا در عامل پژوهش؛ مهم ترین شاخص، تولید 
مقالات علمی در سطح ملی و بین المللی است. 
ــن دلــیــل اســت که  اهمیت مــقــالات علمی بــه ای

پژوهش هایی در دانشگاه انجام می گیرد که امکان 
تبدیل شدن به گزارشی با فرمت مقاله را دارند و 
می توانند در معرض نقد و ارزیابی محققان دیگر 
قــرار بگیرند. درحقیقت مقاله بــازتــاب مکتوب 
پژوهش های انجام شده است و اگر دانشگاهی 
مقاله ای با این ویژگی نداشته باشد یعنی پژوهش 
در آن، حیات نــدارد و اگر هم بگویند ما پژوهش 
کردیم اما مقاله ای ارائــه نداده ایم در این صورت 

نمی توان به اعتبار آن پژوهش اعتماد کرد.
وی سپس به سومین معیار رتبه بندی که مربوط به 
مشارکت در توسعه فناوری است اشاره می کند و 
می گوید: در این حوزه، شاخص هایی مثل تجهیز 
آزمایشگاه، مراکز رشــد و کارآفرینی و... نقش 
مهمی دارنــد. بنابراین اینکه ما بخواهیم فقط با 
یک شاخص، آن هم تولید مقاله، دانشگاه ها را 
رتبه بندی کنیم، چنین رتبه بندی ای بسیار ناقص 

خواهد بود. 

رتبه بندی در دیگر کشورها ◾
وی اضافه می کند: هیچ یک از کشورهای پیشرفته 
برنامه توسعه علمی و فناوری و توسعه تحقیقات 
و جهت دهی خود را وابسته به مقاله و رتبه بندی 
علمی دانشگاه ها نمی کنند بلکه آن را بر اساس 
برنامه های کــلان توسعه ای خــود قــرار می دهند. 
مثلاً آمریکا می گوید می خواهد بــرای پنج سال 
دیگر در هوش مصنوعی در جایگاه نخست دنیا 
قرار بگیرد. بنابراین در این بخش سرمایه گذاری 
می کند و تحقیقات این بخش را توسعه می دهد. 
در این صورت فناوری و محصولات مبتنی بر هوش 
مصنوعی ایــن کشور هم رشــد می کند و پس از 
آن، سازمان های فعال در زمینه رتبه بندی علمی 
دانشگاه ها و مؤسسات، اعداد و ارقام محقق شده 
را دریافت می کنند و پس از مقایسه آن ها با جاهای 

دیگر می گویند مثلاً این کشور در هوش مصنوعی 
در چه سطحی قرار دارد. یعنی آمریکا برای اینکه 
در هوش مصنوعی جایگاه نخست دنیا را بدست 
آورد برنامه علمی اش را طوری تنظیم نمی کند که 
بیشتر مقاله بدهد و در این بخش اول شود. ولی ما 
گاهی اوقات این کار را انجام می دهیم؛ یعنی برای 
اینکه رتبه مان بالاتر برود تولید مقاله را معیار قرار 
می دهیم. مثلاً حدود 15 سال پیش تعداد مقالات 
دانشگاهی ما در حوزه مهندسی کشتی بیشتر از 
تعداد مقالات کره جنوبی در حوزه یاد شده بود اما 
آن ها کشتی های چند صد هزار تنی می ساختند 
و ما در حد همان لنج مانده بودیم. این یعنی رشته 
دانشگاهی درست کردیم اما کشور برای توسعه در 
این بخش هیچ برنامه مشخصی نداشته است؛ 
البته الان به نسبت آن زمان وضع ما خیلی بهتر 
شده است. بنابراین تأکید می کنم نباید بر اساس 
نظام رتبه بندی هیچ پایگاهی، برنامه توسعه ای 
خود را تنظیم کنیم بلکه باید بر اساس برنامه خود 
آن را تدوین کنیم و ببینیم کشور چه نیازهایی دارد 
و چه انتظاراتی از دانشگاه ها و مراکز پژوهشی خود 
داریم و بعد این انتظارات را رصد کنیم تا دریابیم 

چقدر برآورده می شود. 
وی در پاسخ به این پرسش که آیا وزارتخانه های 
عتف و بهداشت و درمان الگوی مشخصی برای 
ارزیابی علمی به دانشگاه ها ارائه داده اند، می گوید: 
این را باید از خود این وزارتخانه پرسید. در مدتی 
که بنده معاون پژوهشی وزارت علوم بودم، دقیقاً 
این ها را به چند شاخص تبدیل کرده و به صورت 
میدانی بــر رونــد کــار نــظــارت مــی کــردیــم. امــا این 
مسئله باید گسترش پیدا کند و به صــورت یک 
ساختار در بیاید. البته یکی از اهـــداف اصلی 
طرح آمایش دانشگاه ها همین موضوع بود که 

متأسفانه این وسط این طرح معلق مانده است. 

نقدی بر شاخص سنجش علمی دانشگاه ها در گفت وگو با دکتر غلامحسین رحیمی

رتبه بندی با کنتور معیوب 
مقاله نویسی!

ددستچينستچين

غلامحسین رحیمی
معاون سابق پژوهشی 

وزارت علوم

انتظارات جامعه از دانشگاه در سه حوزه 
آموزش، پژوهش و فناوری باید شفاف باشد. 
این اتفاق عملًا می افتد اما ناقص است؛ چون 

حضور عالمانه و میدانی ما در این بخش ضعیف 
است بنابراین باید به تدریج کامل تر شود. 

البته روند بهتر از قبل شده است به طوری که 
دانشگاه های معتبر ما قراردادهای بزرگ و 

بیرونی خوبی دارند، اما این موضوع در سطح 
کل آموزش عالی و در سطح همه رشته ها 

اصلًا عمومیت نیافته؛ درواقع الان دانشگاه ها و 

مؤسساتی داریم که در همه این بخش ها ضعیف 
هستند اما دانشگاه هایی هم داریم که در هر 

سه بخش قوی هستند اما تعدادشان کم است با 
این حال بار خیلی از مؤسسات دیگر را به دوش 

می کشند. 
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فاسد شدن واکسن داخلی بی معنی است  ◾
بهرام دارایی، رئیس سازمان غذا و دارو 
بــه ایــرنــا گــفــت: تاکنون واکسنی فاسد 
نشده و فاسد شدن نیز بی معنی است، 
چــون داروی تــاریــخ مــصــرف گذشته نباید مصرف 
شود. نباید نگران باشیم واکسن زیاد در انبار داریم 
مهم حمایت از شرکت های دانــش بنیان با خرید 

واکسن بود.

روزانه ۵۰۰ هکتار جنگل  و مرتع  را از دست می دهیم  ◾
اسکندر زند، رئیس مرکز ملی کنوانسیون 
تنوع زیستی بــه تسنیم گفت: سالانه 
94هزار هکتار از مراتع کم می شود یعنی 
روزانه حدود 25۰ هکتار. اگر این آمار را به مساحتی 
که روزانــه از جنگل ها از دست مــی رود اضافه کنیم، 
روزانه 5۰۰ هکتار از جنگل ها و مراتعمان را از دست 

می دهیم.

با میراث فرهنگی تفریح می کنیم! ◾
بــه گـــزارش مــهــر، مــهــدی حــجــت؛ رئیس 
ایکوموس گفت: برخی از گرفتاری ها را 
پشت ســر گذاشته ایم و متوجه شدیم 
مشکل در عدم آگاهی مردم از داشته هایشان است. 
مردم باید بدانند چه چیزی دارند و آن چیز چه ارزشی 
دارد؟ متأسفانه امروز با میراث فرهنگی تفریح می کنیم، 

سلفی گرفته و گردش می کنیم.

وزیر بهداشت »لیسانس بهداشت« باشد ◾
مــهــرداد ویـــس کــرمــی، عضو کمیسیون 
آمـــوزش مجلس بــه ایسنا گــفــت: وقتی 
می خواهیم وزیر از خارج آموزش و پرورش 
بیاوریم، می گویند چون گچ نخورده است نمی تواند! 
ایرادی ندارد یک استاد صاحبنظر را برای وزارت انتخاب 
ــدارد وزیـــر بهداشت لیسانس  کنیم. مثلاً ایـــرادی نـ

بهداشت باشد، اما سیستم را خوب بشناسد.

جامعه


